

# Alors, les enfants, quelqu'un pour la double physique ? (Mais pas de soucis si vous n'en avez pas envie)

**L'accréditation officielle** : enfin pour l'école où presque tout est permis

[\*jessica berger\*](#)

sam. 1 déc. 2007 18.39 EST - Dernière modification le ven 30 novembre 2007 18.39 EST

C'est la moitié du cours de sciences en milieu de matinée et il n'y a encore qu'une seule place occupée - celle du professeur, David Riebold. "C'est ma première absence depuis un moment", dit Riebold avec nostalgie, en regardant les tubes à essai qu'il a disposés. "Eh bien, il y a toujours une préparation de cours à faire."

Sauter les cours n'est pas grave à Summerhill, l'école la plus progressiste de Grande-Bretagne, où les élèves fixent les règles et peuvent manquer des cours pour jouer ou poursuivre leurs propres intérêts. Aujourd'hui, la classe des 12 et 13 ans de Riebold pourrait bien être en train de faire la fête, s'ils ont entendu la nouvelle. Car après une longue bataille avec le gouvernement qui a inclus des menaces de fermeture du pensionnat indépendant du Suffolk, [Ofsted](#) a délivré sa première approbation en 86 ans d'histoire de Summerhill.

C'est un moment historique pour une école où les enfants décident comment passer leur temps, les jurons sont autorisés et, si le temps le permet, le personnel et les élèves peuvent bronzer nus. En 1999, l'inspection a publié un rapport cinglant, qualifiant les élèves de "grossièretés" et affirmant que Summerhill avait "confondu l'oisiveté avec la liberté personnelle" - ce qui a provoqué l'intervention du secrétaire à l'éducation de l'époque, David Blunkett.

Mais le dernier rapport est élogieux. "Le développement personnel des élèves, y compris leur développement spirituel, moral, social et culturel, est exceptionnel", concluent les inspecteurs dans leur premier rapport d'inspection complet depuis 1999, publié cette semaine. Les étudiants sont "courtois, polis et prévenants", font "de bons progrès" et sont "bien équilibrés, confiants et matures" lorsqu'ils partent.

Les seuls défauts étaient un peu de moquette usée dans le porche, une tache de sol inégal dans le couloir et l'absence d'une politique d'invalidité. (Summerhill n'a jamais eu à prendre de dispositions particulières pour un élève handicapé.)

Zoe Readhead, directrice d'école et fille du fondateur de Summerhill, le penseur libéral d'avant-garde AS Neill, pense que ce n'est pas l'école qui a changé. Elle qualifie l'approbation du gouvernement de "profondément préoccupante", puis ajoute : "Pas vraiment. Nous jubilons. C'est un triomphe. Une journée fantastique pour Summerhill. Le gouvernement a constamment refusé de reconnaître la philosophie individuelle de l'école, telle que les enfants peuvent apprendre aussi bien en dehors de la salle de classe. Nous nous sentons justifiés. "

C'est une compensation pour ce que Redhead décrit comme les "événements horribles de 2000".

L'avis de plainte de Blunkett, émis après l'inspection de 1999, aurait entraîné la fermeture de Summerhill en six mois si les supporters du monde entier n'avaient pas fait don de 120 000 £ pour contester l'action. Quatre jours après le début d'une audience devant le tribunal des écoles indépendantes de la Haute Cour de Londres, le cas du gouvernement s'est effondré et un règlement a été conclu : les futures inspections reconnaîtraient le droit de l'école à sa propre philosophie. "C'était tout de même tendu avant cette dernière inspection", dit Readhead.

Les élèves de Summerhill peuvent choisir de suivre ou non les GCSE, et les A-levels ne sont pas proposés. Ses résultats sont respectables, plutôt qu'impressionnants. L'accent mis sur la « valeur ajoutée », ou le développement hors cours, est évident. Bien qu'il soit midi et que les cours soient en cours lors de la visite du journal The Guardian, de nombreux élèves ne sont pas en classe. Une adolescente est plongée dans un roman et trois amis additionnent les scores de leur tournoi de tennis de table. Il y a un travail de projet chargé dans la salle de menuiserie, avec de la musique à fond.

Surya Gregory-Robinson, 12 ans, dit qu'elle a pris confiance en elle depuis son arrivée à l'école il y a deux ans, après un an dans une école publique et le reste à la maison. Elle estime que ce sont les fameuses « réunions » de Summerhill qui l'ont permis. Trois fois par semaine après le déjeuner, les élèves et le personnel se réunissent pour discuter du fonctionnement quotidien de l'école, où les frais se situent entre 2 362 et 4 105 £ pour les internes. Chacun des 78 élèves - âgés de 5 à 17 ans - et des 17 membres du personnel a le même droit de parole et peut voter sur les « lois » de l'école. Les « lois » actuelles forcent les intimidateurs à faire la queue et leur interdisent d'assister à des événements sociaux.

« Nous avons tous notre mot à dire sur la façon dont l'école est gérée ; c'est comme une autre famille qui prend soin de vous », explique Surya. "Vous pouvez faire ce que vous voulez tant que vous n'affectez personne d'autre", explique Rose Hutton, 12 ans. Les inspecteurs ont été également impressionnés. « Le processus démocratique utilisé pour gérer le fonctionnement de l'école offre aux élèves des opportunités exceptionnelles de développement personnel », concluent-ils.

"Mon père serait ravi", dit Readhead. "Il y a un mouvement croissant vers des types d'éducation participative des enfants. Leurs paroles ouvrent la voie à d'autres pour copier notre modèle. C'est une reconnaissance que cela fonctionne. D'un autre côté, tout comme vous pensez que l'éducation s'humanise, un gouvernement le ministre dira qu'il s'agit de « performance, performance, performance ». Je les considérerai toujours avec une profonde méfiance. »

Il est prudent de supposer que Summerhill et le gouvernement ne sont pas encore les camarades de classe les plus confortables.

### **Anciens élèves célèbres**

Rébecca De Mornay, comédienne

Penny Anderson, directrice adjointe exécutive des finances et des affaires commerciales, Channel 4

Angela Neustatter, journaliste

Evelyne Williams, artiste

Jake Weber, acteur

Dr Dane Goodsmann, maître de conférences en éducation, King's College London

Natali Gansac, animatrice de télévision

Tomo Usuda, photographe

John Burningham, auteur

Michael Boulton, danseur principal, ballet de Sadler's Wells

Prof Mike Bernal, lecteur en analyse numérique, Imperial College London

### **Souvenirs d'école : « Tout le monde semblait se faire confiance et se respecter »**

Taki Togashi, 20 ans, a quitté Summerhill il y a quatre ans. Elle étudie actuellement la scénographie à la Central School of Speech and Drama de l'Université de Londres.

"Summerhill était un environnement si isolé du monde extérieur que, parfois, c'était presque une illusion enfantine.

"Tout le monde semblait se faire confiance et se respecter. Je n'avais rien à faire. Il n'y avait jamais un moment où je me sentais seul, alors j'ai pu être seul sans être seul. Rien n'était là pour m'empêcher de faire face - et partage - émotions de colère, de tristesse ou de bonheur.

« L'éducation démocratique que nous avons reçue m'a fait prendre conscience de la nécessité d'avoir un comportement responsable et de résoudre les problèmes avec tact. J'ai appris qui j'étais, comment me fixer des objectifs et comment m'y engager.

"Summerhill m'a bien préparé pour une carrière dans la scénographie. J'ai besoin de réfléchir émotionnellement sur les scénarios et de bien communiquer.

"Je n'oublierai jamais le différend de l'école avec le gouvernement. Je suis arrivé en 1999 au beau milieu de celui-ci, lorsque Summerhill a été menacé de fermeture. Je pouvais ressentir une énorme anxiété venant de tous les coins de l'école.

"Je me souviens être retourné dans ma chambre à l'heure du coucher et m'être assis avec mes colocataires, Sophie, Hester et Natali. Nous nous sommes assis en cercle et avons pleuré. Nous ne voulions pas que Summerhill ferme. Qui veut que leur maison soit emportée ?"

# So, kids, anyone for double physics? (But no worries if you don't fancy it)

Official approval at last for school where almost anything goes

[\*Jessica Shepherd\*](#)

Sat 1 Dec 2007 23.39 GMT\_ Last modified on Fri 30 Nov 2007 23.39 GMT•

It is halfway through mid-morning science class and there is still only one seat occupied - that of the teacher, David Riebold. "It's my first no-show in a while," Riebold says wistfully, looking at the test tubes he has laid out. "Ah well, there's always lesson preparation to do."

Skipping class is no big deal at Summerhill, Britain's most progressive school, where pupils set the rules and can miss lessons to play or pursue their own interests. Today Riebold's class of 12- and 13-year-olds may well be out celebrating, if they've heard the news. For after a long battle with the government that has included threats to close the Suffolk independent boarding school, [Ofsted](#) has delivered its first endorsement in Summerhill's 86-year history.

It is a historic moment for a school where children decide how to spend their time, swearing is allowed and, weather permitting, staff and students can sunbathe in the nude. In 1999 the inspectorate issued a scathing report, calling pupils "foul-mouthed" and saying that Summerhill had been "mistaking idleness for personal liberty" - prompting the intervention of the then-education secretary David Blunkett.

But the latest report is glowing. "Pupils' personal development, including their spiritual, moral, social and cultural development, is outstanding," the inspectors conclude in their first full inspection report since 1999, published this week. Students are "courteous, polite and considerate", make "good progress" and are "well-rounded, confident and mature" when they leave.

The only faults were a bit of worn carpet in the porch, a patch of uneven flooring in the corridor and the absence of a disability policy. (Summerhill has never had to make special arrangements for a disabled pupil.)

Zoe Readhead, the head teacher and daughter of Summerhill's founder, the avant-garde liberal thinker A S Neill, believes it is not the school that has changed. She calls the government approval "deeply worrying", then adds: "Not really. We are jubilant. It's a triumph. A fantastic day for Summerhill. The government has persistently refused to acknowledge the individual philosophy of the school, such as that children can learn just as well out of the classroom. We feel vindicated."

It is some compensation for what Redhead describes as the "horrendous events of 2000".

Blunkett's notice of complaint, issued after the 1999 inspection, would have led to Summerhill closing down in six months if supporters around the world had not donated

£120,000 to contest the action. Four days into a hearing before the independent schools tribunal at the high court in London the government's case fell apart and a settlement was agreed: future inspections would recognise the school's right to its own philosophy. "It was tense before this latest inspection all the same though," says Readhead.

Summerhill pupils can choose whether or not to take GCSEs, and A-levels are not offered. Its results are respectable, rather than impressive. The emphasis on "value-added", or out-of-lesson development, is obvious. Although it is midday and lessons are running when the Guardian visits, many pupils are not in class. A teenage girl is engrossed in a novel, and three friends are adding up the scores of their table tennis tournament. There is busy project work going on in the woodwork room, with music playing loudly.

Surya Gregory-Robinson, 12, says she has grown in confidence since coming to the school two years ago after a year at a state school and the rest being educated at home. She reckons it's the famous Summerhill "meetings" that have done it. Three times a week after lunch pupils and staff gather to discuss the day-to-day running of the school, where fees are between £2,362 and £4,105 for boarders. Every one of the 78 pupils - aged five to 17 - and the 17 staff has an equal right to speak and can vote on the school's "laws". Present "laws" force bullies to the back of queues and forbid them from attending social events.

"We all have a say in how the school is run; it's like another family that takes care of you," says Surya. "You can do whatever you like as long as you are not affecting anyone else," says Rose Hutton, 12. The inspectors were equally impressed. "The democratic process used to manage the running of the school provides pupils with outstanding opportunities for personal development," they conclude.

"My father would be delighted," says Readhead. "There is a growing movement towards child-participatory types of education. Their words pave the way for others to copy our model. It's a recognition that it works. On the other hand, just as you think education is getting more humanised, a government minister will say it's all about 'performance, performance, performance'. I'll always view them with deep suspicion."

It's safe to assume Summerhill and the government are not quite the cosiest of classmates yet.

### **Famous alumni**

Rebecca De Mornay, actor

Penny Anderson, executive assistant director of finance and business affairs, Channel 4

Angela Neustatter, journalist

Evelyn Williams, artist

Jake Weber, actor

Dr Dane Goodsman, senior lecturer in education, King's College London

Natali Gansac, television presenter

Tomo Usuda, photographer

John Burningham, author

Michael Boulton, lead dancer, Sadler's Wells ballet

Prof Mike Bernal, reader in numerical analysis, Imperial College London

### **School memories: 'Everyone seemed to trust and respect each other'**

Taki Togashi, 20, left Summerhill four years ago. She is now studying stage design at the Central School of Speech and Drama, University of London

"Summerhill was an environment so isolated from the outside world that, at times, it was almost a childish illusion.

"Everyone seemed to trust and respect each other. There was nothing I had to do. There was never a moment when I felt alone, so I was able to be alone without being lonely. Nothing was there to prevent me from dealing with - and sharing - emotions of anger, sadness or happiness.

"The democratic education we had made me aware of the need to behave

responsibly and to problem-solve tactfully. I may not have attended every one of my lessons, but when I did go I went for the joy of learning, not out of duty. I learned who I was, how to set myself targets and how to commit to them.

"Summerhill has prepared me well for a career in stage design. I need to reflect emotionally on the storylines and to communicate well.

"I'll never forget the school's dispute with the government. I arrived in 1999 in the middle of it, when Summerhill was threatened with closure. I could feel a huge anxiety coming from every corner of the school.

"I remember going back to my room at bedtime and sitting with my roommates, Sophie, Hester and Natali. We sat in a circle and cried. We didn't want Summerhill to close down. Who wants their home to be taken away?"

Topics

- [UK news](#)
- [Ofsted](#)
- [Schools](#)
- 
- 
-

- 

[Reuse this content](#)

## Most viewed

- 



[‘They didn’t just pick us up off the street!’ Meet the globally derided Squid Game VIPs](#)

- 



[Queen cancels Northern Ireland trip and is told to rest](#)

- 



[Facebook plans to change its name as part of company rebrand – report](#)

- 



[Real Madrid star Karim Benzema goes on trial in sex tape case](#)

- 



[SpaceX could make Elon Musk world's first trillionaire, says Morgan Stanley](#)

## Related stories

- 

[Annual inspections on the way for half of schools, says Ofsted](#)

- 

[8 Feb 2008](#)

- 

[Popularity of 'boring' geography on wane](#)

-

[18 Jan 2008](#)

- 

[Private schools could face new inspections](#)

- 

[18 Dec 2007](#)

- 

[Ofsted plan for surprise inspections at schools alarms headteachers](#)

- 

[13 Dec 2007](#)

- 

[School poetry teaching too limited, Ofsted says](#)

- 

[7 Dec 2007](#)

- 

[Bullying, exams and drugs - secondary school pupils reveal their hopes and fears](#)

- 

[16 Nov 2007](#)

- 

[School history fails to give bigger picture](#)

- 

[20 Jul 2007](#)

- 

[State curriculum urged for school RE lessons](#)

- 

[18 Jun 2007](#)

## More from Headlines

- 



[CoronavirusLatvia is first country to reimpose lockdown in Europe's new Covid wave](#)

- 

[3h ago](#)

-



### The Queen Monarch cancels Northern Ireland trip and told to rest

- 

[2h ago](#)

- 



### France Real Madrid star Karim Benzema goes on trial in sex tape case

- 

[4h ago](#)

-



### EnvironmentGreen credentials may be linked to genes, study says

- 

[2h ago](#)

- 



### US Capitol attackHouse committee votes to prosecute Steve Bannon

- 

[15h ago](#)

-



### Facebook Firm fined £50.5m for breaching order in Giphy takeover investigation

- 

[5h ago](#)

- 



### France Nicolas Sarkozy ordered to testify in former aides' trial

- 

[2h ago](#)

-



### India At least 46 dead in flooding and landslides in north of country

- 

[4h ago](#)

- 



### 'The new drugs' Northern Ireland gateway for £150m illegal puppy trade

- 

[50m ago](#)

-



[Elon MuskSpaceX could make billionaire world's first trillionaire, says Morgan Stanley](#)

- 

[3h ago](#)

## Most popular

- 

- 

- 

[Comedian Bridget Christie: 'I see my flasher's penis all the time. But I can make horrible things amusing'](#)

- 

- 

[Facebook plans to change its name as part of company rebrand – report](#)

- 

- 

[Queen cancels Northern Ireland trip and is told to rest](#)

-

- 

[The populist right is regretting its encouragement of Covid conspiracists](#)

- 

- 

[How did The Morning Show become the messiest show on TV?](#)

- 

- 

[Netflix employees join wave of tech activism with walkout over Chappelle controversy](#)

- 

- 

[Joe Manchin leads opposition to Biden's climate bill, backed by support from oil, gas and coal](#)

- 

- 

[First Thing: House committee votes to prosecute Steve Bannon](#)

- 

- 

[Mental health charity declines donation from Jamie Lynn Spears](#)

- 

10.

[SpaceX could make Elon Musk world's first trillionaire, says Morgan Stanley](#)

[Most commented](#)

[\*\*Think big on climate: the transformation of society in months has been done before\*\*](#)[\*\*George Monbiot\*\*](#)



[Most shared](#)

[\*\*Queen cancels Northern Ireland trip and is told to rest\*\*](#)



- [Education](#)
- [Schools](#)
- [Teachers](#)
- [Universities](#)
- [Students](#)
- [News](#)
- [Opinion](#)
- [Sport](#)
- [Culture](#)
- [Lifestyle](#)
- [Contact us](#)
- [Complaints & corrections](#)
- [SecureDrop](#)
- [Work for us](#)
- [Privacy settings](#)
- [Privacy policy](#)
- [Cookie policy](#)
- [Terms & conditions](#)
- [Help](#)
- [All topics](#)
- [All writers](#)
- [Digital newspaper archive](#)
- [Facebook](#)
- [YouTube](#)
- [Instagram](#)
- [LinkedIn](#)
- [Twitter](#)
- [Newsletters](#)
- [Advertise with us](#)
- [Search UK jobs](#)

Support the Guardian  
Available for everyone, funded by readers

[Contribute](#)

[Subscribe](#)